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Előtérben az erős emberek
Kövér László egyike annak a harminchét fiatal értelm i
séginek, akik 1988. március 30-án a Kommunista Ifjú
sági Szövetség alternatívájaként megalakították a füg
getlen, reformpárti és politikai célzatú ifjúsági szerve
zetet, a Fiatal Demokraták Szövetségét. Az akkor ösztön
díjas jogász Kövér László 1988 novemberében már tag
ja a Fidesz első  kongresszusán megválasztott választmá
nyának, majd aktív szervezője az Ellenzéki Kerekasztal 
fiatal demokrata csoportjának. A ’90-es parlamenti vá
lasztásokon Kövér a Fidesz— SZDSZ közös támogatásá
val szerez mandátumot, és a fiatal demokraták frakció
jához csatlakozik. Az Országgyűlés Nemzetbiztonsági 
Bizottságának elnöke. Miután az V. kongresszus Orbán 
Viktort pártelnökké választja, m egüresedett frakcióve
zetői helyét Kövér László foglalja el.

BEDNÁRIK IMRE

—  Kezdetekben a Fidesz az 
egyik legerősebb mozgalomként 
és akciócsoportként hívta fel 
magára a figyelmet. Mára 
azonban akciózó jellege háttér
be szorult. Szükségszerűen 
együtt já r  a parlamenti politi
zálással a párt mozgalmi ágá
nak elsorvadása? 

— F.z nem csak a Fidesz 
gondja. Ha csak a Magyar 
Demokrata Fórum törté
netére tekintünk vissza, ak
kor emlékezhetünk arra, 
hogy a választások előtt Csoóri 
Sándor többször hangoztatta: 
az MDF-et az egész nemzetet 
képviselő mozgalomként kell 
megőrizni. F.z a  polémia kicsi
ben nálunk is lejátszódott. 
Miután a többi demokratikus 
politikai párttal együtt beke
rültünk a parlam entbe, az u t
cáról az Országgyűlésbe, a 
korm ányra és az államhatal
mi szervekre tolódott át a po
litizálás súlypontja.

—  Hová lett az a fia ta l de
mokrata ellenzéki csoport, 
amely „M frakció” néven ép
pen a mozgalmi jelleg fenntar
tását szorgalmazta?

—  Körülöttük elfogyott a 
levegő. Nem tudtak a párton 
belül olyan alternatívát fel
mutatni, amely a tagság jelen- 
tős részét megragadná. Saját 
maguk szerepébe szorultak 
bele, s elveszítették népszerű
ségüket.

—  Azért megvann ak  még 
ezek az emberek?

— A legutolsó kongresszu
son még néhány felszólalásra 
futotta az erejükből, s az, 
hogy 73-an nem támogatták 
O rbán Viktor pártelnökké 
választását, bizonyítja, hogy 
jelen vannak a Fideszben.

—  Apropó: hetvenhárom 
érvénytelen szavazat. Többen 
úgy fogalmaztak: az új alap
szabály egyetlen antidemokra
tikus eleme, hogy aki nem ért 
egyet a pártelnök személyével, 
annak szavazata nem tartózko
dás vagy elutasítás, hanem ér
vénytelen.

— Ha a küldöttek többsé
ge tartózkodik vagy nemmel 
szavaz, akkor O rbán Viktort 
nem választja elnökké az V. 
kongresszus. Ennek ellenére 
411 fiatal dem okrata küldött
ből 338 tám ogatta, s ez a sza
vazatok közel 80 százalékát je 
lenti.

—  Egy másik verzió szerint 
a 73 érvénytelen szavazat ép

pen Fodor Gábor támogatásá
ra szolgált.

— Nem hiszem, hogy 73- 
an olyan em ber mellett vok
soltak volna, aki nem vállalta 
az elnöki jelölést.

—  A kongresszusán mintha 
ismét megerősödött volna a Fo
dor— Orbán-ellentét.

— Nincs politikai ellentét 
Fodor Gábor és Orbán Viktor 
elképzelései között. T erm é
szetesen minden embernek 
különböző a habitusa, míg az 
egyik maximálisan kerüli a 
konfliktusokat, addig a másik 
felvállalja a szükséges feszült
ségeket. Különbségtételről 
azonban csak akkor érdemes 
beszélni, ha bármelyikük el
tér a párt politikai főirányá
tól. Erről azonban szó sincs.

—  Hadd említsek mégis 
egyet! Míg Fodor Gábor egyre 
szorosabbra szeretné fűzni a 
Fidesz és az SZDSZ kapcsola
tát, addig Orbán Viktor a töb
bi demokratikus pártot is tűz
ben tartja.

— A szabaddemokratákkal 
fenntartott partneri kapcsolat 
nem áll ellentétben azzal az 
állítással: az összes dem okrati
kus politikai erővel olyan 
kapcsolatot kell kialakítani, 
hogy a választások után koalí- 
ciós partner lehessünk. Csak 
annyit szeretnék hozzátenni, 
hogy a szabaddemokratákkal 
kötött együttműködés kezde
ményezője éppen O rbán Vik
tor volt.

—  Hol tartanak a szakértői 
tárgyalások a szabaddemokra
ták 15 pontjáról, melyet a Fi
desz komoly szakmai kifogá
sokkal illet?

— Miután a 15 pont 
csendben lekerült mind az 
SZDSZ, mind a sajtó napi
rendjéről, voltak ugyan 
egyeztetések, de ezek mára 
megszűntek. Úgy vélem.

hogy a gazdasági program 
egyeztetésére azonban még a 
választások előtt sor kerülhet.

—  Palotás János Köztár
saság Pártja még a kongresz- 
szus előtt „táncba h ívta” a Fi
deszt.

— A Köztársaság Párt azon 
politikai erők közé tartozik, 
mellyel nem  lehet kizárni az 
együttműködés lehetőségét. 
Feléjük is nyitottak vagyunk, 
de csakis a választók dönthe
tik el, hogy a Köztársaság 
Párt bekerül-e a parlament
be, és lesz-e realitása az 
együttműködésnek.

—  Előtte semmi esetre sem?
— A Köztársaság Párt, 

mint parlam enti erő, még 
nem létezik. Palotás Jánosék 
még a saját arculatuk megte
remtésével vannak elfoglalva, 
ezért nem is válna hasznukra 
egy szoros Fidesz-kapcsolat.

—  Mennyiben nemzeti és 
vallásos érzületű a Fidesz?

— Nemzeti elkötelezettsé
günk abból fakad, hogy olyan 
program m al lépünk a válasz
tók elé, amelyet remélhetőleg 
a többség el tud fogadni. Egy 
párt világnézeti elkötelezett
ségét pedig elhibázottnak 
tartjuk, hiszen ez a szavazóbá
zist leszűkíti. Taszít minden 
olyan em bert, aki nem a meg
célzott ideológia szerint él.

—  Orbán, Áder és Kövér, a 
„három erős ember" került a 
Fidesz élére.

— Ha az erős em beren azt 
értjük, hogy sokan támogat
ják  őket, akkor megtisztelő a 
jelző. Azonban ez a kifejezés 
méltánytalan azokkal szem
ben, akik rendkívül sokat 
tesznek a Fideszért, bár ke
vésbé vannak reflektorfény
ben.

—  Milyen arányban válasz
tották meg a frakció élére?

— Abszolút többséggel.
—  Titok, hogy hányan sza

vaztak ön ellen?
— Igen. Ez nem  a saját ál

láspontom , hanem  a frakció 
döntése. Komoly pánikba es
tem volna azonban, ha nin
csenek ellenvélemények.

—  Orbán Viktor pártelnök
ké választásával kettévált a 
frakció és a párt vezetése. Ho
gyan képzelik a munka- 
megosztást?

— Ez nem  lesz könnyű fel
adat. Persze nem abban az ér
telemben, hogy rivalizálunk. 
A legnehezebb kérdést a szak
értői stáb mozgatása és fel
ügyelete jelenti, hiszen nekik 
mind a választások előkészíté
sében, mind a törvényhozás
ban m ég igen fontos feladata
ik vannak.

—  Melyek azok a kétharma
dos törvények, amelyek még 
idén eséllyel indulhatnak a 
parlamenti vitán?

— A honvédelmi törvény 
esetében a hatpárti tárgyalá
sok tükrében látok esélyt a 
megegyezésre. A nemzetbiz
tonsági és a rendőrségi tör
vénnyel kapcsolatban pedig 
nagyobbak a kétségeim, mint 
a reményeim.
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